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ČRo 1 - Radiožurnál, 3.4.2012, 18:10, Pořad: Ozvěny dne, Téma: Univerzita Karlova

Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Názory na některé věci máme rozdílné, to nám ale nebrání v přátelství a v dobrých vztazích, tak by šlo jaksi v kostce
shrnout dnešní jednání německé kancléřky Angely Merkelové v Praze, s premiérem Petrem Nečasem se navzájem
ujistili, že přestože mají Praha a Berlín odlišný postoj třeba k jaderné energetice nebo k evropské úmluvě o fiskální
unii, tak vztahy obou zemí jsou teď velice dobré, návštěvu německé kancléřky sledovala celý den naše zpravodajka v
Berlíně, ale teď se mnou ve studiu v Praze, Klára Stejskalová. Dobrý den.
Klára STEJSKALOVÁ, redaktorka
--------------------
Dobrý den.
Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Co dnes zaznělo na téma další výstavby jaderných reaktorů?
Klára STEJSKALOVÁ, redaktorka
--------------------
Dá se říct, že nic nového, premiér Nečas zopakoval, že Česko je připraveno na transparentní diskusi na veřejné
debaty, na německém území, je připraveno zveřejnit všechny dokumenty týkající s výstavby nových reaktorů, nějaké
spekulace o tom, že by Německo mohl přimhouřit oči nad Temelínem výměnou za podpis pod fiskální pakt, jsou naprosto
neadekvátní, momentálně ale v Unii platí energetická koncepce taková, že je záležitostí každého národního státu, takže
Německo nemá ani páky nám ve výstavbě bránit.
Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Dá se ale předpokládat, že Německo, kde je ten odpor proti jaderné energii, docela dost silný zůstane zdrženlivé k
výstavbě dalších reaktorů, v Temelíně 60 kilometrů zhruba od německých hranic?
Klára STEJSKALOVÁ, redaktorka
--------------------
Tak samozřejmě jedna věc je oficiální postoj berlínské vlády a druhou tlak ekologických organizací, různých spolků,
nebo samotných politických stran, jak v Bavorsku, tak třeba v Sasku, předpokládá se, že ten odpor bude stále silnější
a že by to mohlo být i jedno z témat předvolební kampaně příští rok v bavorských zemských volbách.
Jan BUMBA, moderátor
--------------------
Zároveň, už jsem to naznačoval i v tom úvodu, postoj k jádru není jediným tématem, které dnes Prahu a Berlín rozděluje,
ten, řekněme, fiskální pakt o rozpočtové kázni v rámci Evropské unie je považován dokonce za takovou srdeční záležitost
německé kancléřky, Česká republika zůstává vedle Británie jako jediná zatím stranou, opravdu to nevede Českou
republiku do izolace?
Klára STEJSKALOVÁ, redaktorka
--------------------
Tak kancléřka Merkelová se dnes snažila za každou cenu dát najevo, že nás to nikam do kouta nežene, zdůraznila, že
podstatné je, že požadavky obsažené ve fiskálním paktu v podstatě plníme, že Česko má v tomto bodu velmi společnou
politiku s Německem a právě to je skutečnost, která například u západních komentátorů vyvolává otázky, proč se tedy
premiér Nečas brání tomu podpisu a je to jedna z věcí, o které se už hodně napsalo a náš postoj je právě vzhledem
k tomu v zahraniční poněkud nepochopitelný.
Jan BUMBA, moderátor
--------------------



Compiled 29.6.2014 5:26:34 by Document Globe ®   2

Vysvětluje zpravodajka Českého rozhlasu v Německu Klára Stejskalová. Díky za to. Kancléřka Merkelová si zhruba v
pěti hodinách, které měla v programu vymezené na návštěvu Prahy, našla čas nejen na politiky, společně s premiérem
Nečasem přišla na přednášku a diskusi taky se studenty na Právnické fakultě Univerzity Karlovy, setkání s mladými lidmi
má německá kancléřka prý ráda. Nevynechala je tedy ani dnes v Praze. No, a do lavice zasedl i kolega David Koubek.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
I tentokrát se Angela Merkelová zmínila o svém výměnném pobytu v Praze na začátku 80. let, kdy pracovala ve
vědeckém týmu profesora Rudolfa Zahradníka. A na to, jak si společně stěžovali na socialismus.
Angela MERKELOVÁ, německá kancléřka
--------------------
Máte výhodu, že jako studenti už nemusíte žít s těmito nedostatky. Socialismus je překonaný. Německo a Česká
republika mají tak dobré vztahy jako snad ještě nikdy neměly. A je to podpořené i tím, že jsme společně členy Evropské
unie.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Právě Evropská unie a její budoucnost byla tématem vystoupení v aule právnické fakulty. Kam se ale zdaleka ne všichni
dostali.
Adam FELIX, Akademický senát Právnické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Počet míst byl omezený a zájem byl naprosto enormní, protože samozřejmě přednáška spolkové kancléřky je něco
velice výjimečného a zájem o to by měli snad všichni studenti fakulty, ale těch je 5 tisíc.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Říká Adam Felix z akademického senátu Právnické fakulty Univerzity Karlovy. Stejně jako nutná připomínka dobrých
vztahů nechyběla ve vystoupení Angely Merkelové ani historie nebo zdůvodnění evropské integrace, včetně společné
měny. Kam se to všechno teď vyvine a jak to bude fungovat, zeptala se sama sebe Angela Merkelová, jakoby tušila
některé otázky. Připomněla třeba to, jak moc znamená pro Německo euro. A přidala také představu toho, jak by Evropská
unie mohla vypadat za 20, 30 let. Žádný její konec nečeká.
Angela MERKELOVÁ, německá kancléřka
--------------------
Myslím, že budeme krok po kroku dávat své kompetence Evropě, společenství, což už jsme částečně udělali a za výkon
těchto pravomocí je zodpovědná Evropská komise, ale měli bych Evropě dát jen to, co se v Evropě bude umět dělat lépe.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Česká vláda se s tou německou sice neshodne ve všem, například na fiskálním paktu, přesto nebylo ve vystoupení
obou šéfů vlád, obou vzděláním fyziků, zas až tolik sporných momentů.
Petr NEČAS, premiér
--------------------
Evropská unie tak pro mě je a vždy bude společenstvím, v němž žijeme své životy a ve kterém máme svou budoucnost.
Na tomto konstatování nespatřuji nic dehonestujícího nebo negativního.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Oba politiky proti sobě nepostavily ani otázky studentů, které zajímali spíš technické detaily evropské integrace. Bylo
zkrátka poznat, že jsme na právnické fakultě.
Petr NEČAS, premiér /ODS/
--------------------
Dotazy byly velice fundované a byly opravdu k věci.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
To znamená, dá se říct, že těmi dotazy, které možná se posluchači můžou vzdát jako složité, tady na právnické fakultě
opravdu žijete?
Petr NEČAS, premiér /ODS/
--------------------
No, tak dá se říci, že ano.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Přišli ale třeba i medici, jeden z nich si pochvaloval hlavně to, že Angela Merkelová se zmínila o výměnném evropském
programu ERASMU.
Adam JAROŠ, II. lékařská fakulta
--------------------
By ona totiž zmíněna, jako takový prostředek k tomu, aby se poznával jaksi integrovala ta mladá generace mezi s
sebou, tu studentstvo, aby všichni nacházeli známí a vytvářela se jakási ta evropská veřejnost, jo, ta potřeba evropský
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veřejnosti, která teď doopravdy neexistuje, pro mě byla něco jaksi /nesrozumitelné/ přednášky, kterého jsem poslouchal
opravdu pozorně.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
Říká Adam Jaroš z II. lékařské fakulty, který by chtěl podle vzoru řady svých kolegů ještě na evropský výměnný pobyt
jet. A doplňuje ho jeho kolegyně Barbora Beňová.
Barbora BEŇOVÁ, II. lékařská fakulta
--------------------
Cítím se být Čechoslovenkou, a to evropské občanství nejspíš bude na druhém místě. Ale jo, je tam.
David KOUBEK, redaktor
--------------------
David Koubek, Radiožurnál.


